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             Informare cu privire la situatia sociala actuala in Romania 
 
 
 Prin aceasta informare a membrilor CDS de la nivelul Prefecturii Galati, CNS 
Cartel Alfa Galati, trage inca un semnal de alarma despre situatia precara in care se afla 
majoritatea salariatilor din Romania, despre inechitatile majore din sistemul de 
salarizare si din sistemul de pensii, despre nerespectarea cu buna stiinta a unor legi care 
incalca drepturile salariatilor si cetatenilor, fapte ce pot duce la un conflict social major 
in Romania. 
 Suntem de acord ca perioada prin care am trecut nu a fost usoara, avand o criza 
pandemica, o criza energetica si un razboi la granitele tarii, toate acestea influientand 
economia si societatea in sens negativ. 
 Desi aceste aspecte ar fi trebuit sa aduca o deschidere a dialogului social intre 
guvern si partenirii sociali in incercarea de a rezolva problemele, in ultimii ani am 
asistat la mimarea acestui dialog social, de multe ori la eliminarea lui sau chiar la 
incercarea de a interzice protestele oamenilor in strada. 
 Am considerat important sa punem pe agenda publica si sa purtam discutii cu 
Guvernele ce s-au perindat in ultimii 4 ani la conducerea tarii, teme de interes ca: 
- Stoparea cresterilor nejusticate la energie si gaze; 
- Cresterea salariului minim pe economie; 
- Modificarea legii dialogului social; 
- Aplicarea integrala a legii 153/2017 a salarizarii personalului bugetar; 
- Negocierea unui CCMUN care sa prevada niste grile de salarizare si in mediul 

privat; 
- Legea pensiilor. 

Desi in cadrul CNT-DS(care se intrunea cu greu doar la cererea noastra), 
Cartel Alfa solicita o serie de masuri pentru contracararea efectelor negative din 
economie, guvernul a promovat in toata aceasta perioada masuri economice si sociale 
care insa ori nu au putut fi aplicate(masuri pentru combaterea cresterii preturilor la 
energie) sau care din motive birocratice au fost intarziate foarte mult. 
Insa am fost mult prea receptivi si grabiti sa inchidem minele de carbune in plina criza 
energetica desi nu ne impunea nimeni asta. 
 Plafonarea temporara a preturilor pentru consumatori la tarife superioare celor 
existente si plata diferentei de la bugetul de stat catre furnizori a dus la realizarea unor 
profituri speculative imense fara macar a fi impozitate suplimentar cum s-a facut in alte 
tari. Astfel, unii baieti destepti sau imbogatit peste noapte fara nici un efort, statul si-a 
marit bugetul facand ca datoria publica, imensa, sa fie sub 50% ca sa nu bata la ochi, 
asta in timp ce cetatenii alocau mai multi bani pentru plata facturilor si mediul de 
afaceri intra in colaps. 
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 Asteptam si acum raspunsul ministrului Virgil Popescu la interbarea noastra, cu 
cat s-a scumpit apa din Dunare, vantul din Dobrogea sau razele soarelui, ca sa se 
scumpeasca asa mult energia si de ce atunci am inchis si minele pe carbune. 
 Sau poate sa ne explice actualul ministru al energiei de ce avem cel mai mare 
pret la energie electrica din Europa? 
 Amintim din acea perioada actiunile de protest din fata guvernului sau la 
ministerul energiei a federatiilor sindicale afectate din toata industria romaneasca, 
Metarom, Solidaritatea Metal, Metalurgie Neferoasa, Mine Energie, dar si a 
sindicatelor bugetare care isi exprimau nemultumirea de modul in care Guvernul a 
decis blocarea aplicarii legii salarizarii. 
 In privinta modificarii legislatiei muncii ne-am lovit de aceeasi opacitate la 
dorinta noastra de dialog. 
Desi oamenii protestau in strada, desi legile si drepturile salariale erau incalcate, desi 
propunerile noastre zaceau in sertarele de la comisiile de specialitate, desi au venit 
recomandari de la Comisia de experti a OIM, guvernantii nostri erau pe principiul, 
suntem de acord cu schimbarea dar sa nu se modifice nimic. 
 In timp ce lucratorii protestau in strada, Cartel Alfa a organizat o Caravana a 
Drepturilor Sociale, formata din reprezentanti a tuturor categoriilor de salariati ce au 
parcurs traseul pana la Bruxelles cu opriri in Budapesta, Viena, Munchen, unde ne-am 
facut auziti, avand sprijin atat de la Confederatia Europeana a Sindicatelor cat si de la 
sindicatele tarilor respective. 
La Bruxelles cu ajutorul Comisarului european Nicolas Schmidt, responsabil de piata 
fortei de munca in Europa si cu alti europarlamentari am reusit introducerea in PNRR a 
obligarii guvernului de a negocia cu partenerii sociali o noua lege a salarizarii unitare si 
o noua lege a pensiilor, cu repere stricte(bineinteles ca un termen a fost ratat si 
Romania a mai pierdut niste bani europeni). 
 Datorita acestor presiuni, guvernantii nostri au trecut repede la specificul 
democratiei romanesti: au facut pe genunchi legile, nu s-au consultat cu nimeni si le-au 
trimis la Comisia Europeana. 
 Bineinteles ca atunci cand a aparut legea pensiilor ne-am dat seama ca are 
destule anomalii care loveau tot in salariatii care muncesc din greu, in conditii 
periculoase, cei cu grupe deosebite si speciale carora li se marea cu 3 ani varsta de 
pensionare(erau afectati si salariatii din Liberty Steel, Santierul Naval,etc). 
A trebuit din nou sa facem presiuni sa modificam acel articol si altele doar pentru ca nu 
a existat un dialog cu partenerii sociali inainte. 
Legea mai are multe neclaritati iar normele de aplicare inca nu au aparut, deci ne 
asteptam si la alte surprize. Desi in luna septembrie ar trebui recalculate toate pensiile, 
nici la aceasta ora programul nu este achizitionat(recalcularea conform art. 125 era in 
defavoarea salariatilor si atrebuit sa intervenim si acolo). 
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 Guvernul s-a angajat ca la sfarsitul lui martie este gata noua lege a salarizarii 
unice, dar partenerii sociali nu au primit nici un draft din ea. Avem o lege care nu se 
aplica in integralitate si o noua lege pe care nu o cunoastem, sa ne asteptam la ceva 
bun? 
O vorba veche spune ca „toamna se numara bobocii”... 
Asa fac si guvernantii nostri. Cand vad ca la sfarsit de an guvernul nu mai are bani de 
sampanie, presedintele nu mai are bani de concedii, parlamentarii nu mai au bani sa-si 
schimbe masinile, bineinteles ca nu fac rectificare bugetara sa se tina de plata 
drepturilor diferitelor categorii sociale, unele obtinute in instanta si atunci vin cu 
renumita „ordonanta trenulet” si cu alte cateva legi si ordonante date in perioada dintre 
Craciun si Revelion si te trezesi tu patron ca ti s-au marit taxele si impozitele inca 
odata, iar tu salariat ca din putinul care iti mai ramane trebuie sa mai platesti taxa pe 
concediul medical, se taie valoarea tichetelor de masa, care oricum erau impozitate(caz 
unic in Europa, care stiu ca un surplus de calorii mareste productivitatea cu 2,3%), te 
bucuri ca dupa 2 ani de salariu minim, patronul e obligat sa-ti mareasca salariul dar vai, 
statul isi trage partea lui si tu iei mai putin in mana, tot felul de aberatii ca sa stranga 
bani la buget, bani multi pe care i-au cheltuit iresponsabil si ca de obicei nu se vad in 
servicii mai bune sau un trai mai bun pentru cetateni(parca asa scrie in Constitutie). 
 Va faceti ca reduceti din personalul bugetar dar reduceti posturile vacante(uitand 
ca sunt sectoare unde avem mare deficit de personal), va faceti ca reduceti din 
secretarii si subsecretarii de stat pe care tot voi i-ati angajat fara discernamant, erati sa 
destructurati societatile de utilitate publica, dar uitati sa puneti in practica ceea ce 
romanii au votat, parlament cu 300 de alesi, ceea ce ati promis, taierea pensiilor 
speciale. Uitati ca anul trecut cand salariatilor nu le dadeati drepturile din legea 
salarizarii, voi, ilustrii conducatori va mareati salariile conform aceleeasi legi, nu vreti 
sa taiati din fondul pentru partidele politice care se mareste an de an. In acelasi timp 
magistratii se dadeau singuri in judecata pentru a-si mari salariile cu 25% si 
retroactiv(la ei se poate), scotand vreo 3 milioane de euro din buget. 
Cand e vorba de castig, se ia de sus in jos(daca mai ramane ceva), cand e vorba de taxat 
si recuperat se ia de la cei multi si sarmani. 
 Incercam de mult timp sa marim salariul minim garantat in plata unde suntem pe 
ultimul loc din UE. Ati facut comisii peste comisii sa calculeze, ati facut 3 variante 
care de care mai proasta pentru salariati desi, avem o lege care spune clar ca la baza 
calcularii salariului minim sta venitul pentru un trai decent care se calculeaza in fiecare 
an. 
 Suntem singura tara din lume in care taxele sunt puse in carca 
angajatului(culmea este ca desi au trecut aproape 9 ani de zile de la acesta aberatie, nici 
acum nu au avut tupeul sa emita si legea, de ce oare?). 
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 Asteptam iar sa fim la mila unei Directive Europene care trebuie implementata 
pana in noiembrie, cea privind salariul minim, care contine si faptul ca 80% din 
salariati trebuie sa fie acoperiti de un CCM. 
 Anul trecut toate categoriile sociale au fost in strada, educatia, sanatatea, politia, 
posta, asistenta sociala, siderurgia, mineritul, cultura, toate structurile subordonate ale 
CNPP, CNAS, ANOFM, ANPIS, APIA, INS, ANAF, DSP, Ministerul Culturii, etc. 
 Toti au reclamat salariile mici, neaplicarea legii salarizarii, inechitatile din sistem 
si conditiile de munca. Am reusit sa convingem guvernul si prin aparitia OUG 
128/2023 sa incercam sa reducem inechitatile dintre salarizarea la nivel central si cea 
din teritoriu. Din pacate mai avem de lucru pentru ca legea se aplica unde se vrea si 
cand se vrea, deci vom fi din nou in strada. 
 Se vine iar cu cliseul ca nu sunt bani, noi am vrea dar nu avem de unde... 
Dintotdeauna, lucratorii, oamenii simpli au inteles ca trebuie sa rabdam, ca vremurile 
nu sunt fericite, dar ar vrea ca exemplul sa vina si de sus, de la conducatori, de la cei 
care au plecat prin vointa noastra acolo sa se dedice total ca noi toti sa o ducem mai 
bine. Din pacate in scurt timp au uitat menirea lor si s-au gandit doar la ei, la 
buzunarele lor si a acolitilor lor. 
Cum altfel s-ar justifica existenta unor salarii, peste lege, unde salariul cel mai mare il 
are presedintele(1 la 12, in 2023 ar fi trebuit sa aiba vreo 7500 euro/luna)), cand gasim 
la ASF si ANRE salarii de 12-15.000 euro/luna, 
La INCD- 17.000 euro/luna, la INCD URBAN- 13.000 euro/luna, la Institul de 
Silvicultura-ICAS- salariul mai mare ca al presedintelui Americii, in Administratia 
Publica sunt persoane care castiga intre 20-26.000 euro/luna si multe, multe altele. 
 Inchipuiti-va dupa ce cititi asta, ca pe 20.02.2024, in fata Guvernului au protestat 
cei din asistenta sociala, unde 80% din personal este pe salariul minim pe economie si 
odata cu marirea de 5% s-au trezi multi dintre ei ca iau mai putini bani decat inainte. 
 Asta este Romania noastra a celor multi si cealalta este Romania lor, a celor ce 
ne conduc. 
 Credeti, domnilor guvernanti ca vom mai suporta mult? 
 
 
 
Cu respect, 
 
                  Romica Girneata- presedinte Cartel Alfa Galati 
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